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Статья посвящена изучению особенностей возникновения оценочных значений слов в 

современной публицистике. Актуальность исследования определяется отсутствием специальных 

работ, в которых бы рассматривалась указанная проблема на материале ведущих российских и 

русскоязычных белорусских газет конца XX – начала XXI века.  

Цель – выявление и описание групп лексики, единицы которых наиболее активно подвергаются 

метафоризации в современной периодике. 

Материал и методы. Материал исследования – российские и русскоязычные белорусские 

газетные тексты, опубликованные в конце XX – начале XXI столетия – в период активных 

преобразований в общественно-политической жизни России и Беларуси. Для анализа применялись 

сопоставительный и описательно-аналитический методы, а также метод контекстуального 

анализа, что позволило раскрыть механизмы формирования экспрессивно-оценочной семантики 

слов различных функциональных стилей. 

Результаты и их обсуждение. Обращение к газетным текстам для исследования 

закономерностей развития лексической системы русского языка обусловлено самим характером 

газетной публицистики, специфика которой в наибольшей степени проявляется на лексическом 

уровне, что нередко выражается в формировании у нейтральной лексики оценочного значения. 

Регулярному переосмыслению в современной газете подвергаются термины, являющиеся 

потенциальными носителями семантических трансформаций. При этом степень выраженности 

воздействующего потенциала специальных слов определяется характером их употребления 

(традиционным, узуальным либо окказиональным). Выразительность устаревшей лексики 

формируется на основе создания образных метафорических номинаций. Наибольшей 

экспрессивностью отличаются историзмы и архаизмы, значение которых осложнено 

устойчивыми историко-культурными коннотациями. Активное функционирование прецедентных 

имен собственных в современной публицистике говорит о том, что названные языковые единицы 

являются важным средством постижения, концептуализации и оценки нынешней 

действительности. Использование слов, производных от имен собственных, направлено прежде 

всего на создание экспрессивного потенциала высказывания, обогащение семантики контекста 

дополнительными смыслами, среди которых преобладают отрицательные оценки.  

Заключение. Применение описанных закономерностей возникновения оценочных значений слов 

в современной публицистике является перспективным прежде всего для изучения особенностей 

реализации воздействующей функции СМИ и ее конкретных проявлений, выражающихся в 

механизмах внедрения в сознание адресата субъективных авторских оценок. 
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The article centers round the study of the peculiarities of the emergence of evaluation meanings of 

words in contemporary journalism. The relevance of the study is determined by the absence of special 



works, in which this issue would be studied on the basis of the leading Russian and Russian-language 

Belarusian newspapers of the late twentieth and early twenty-first centuries. 

The purpose of the article is to identify and describe the groups of vocabulary, the units of which are 

most actively metaphorized in modern periodicals. 

Material and methods. The novelty of the findings is that Russian and Russian-language Belarusian 

newspaper texts published at the end of the 20th and the beginning of the 21st centuries became an object 

of analysis, during the period of active transformations in the social and political life of Russia and 

Belarus, which allowed a comprehensive study of the collected material. For the analysis of the material, 

we used comparative and descriptive-analytical methods, as well as the method of contextual analysis, 

which allowed us to disclose the mechanisms for the formation of expressive and evaluation semantics of 

words of various functional styles. 

Findings and their discussion. The reference to newspaper texts for studying the patterns of the 

development of the lexical system of the Russian language is conditioned by the very nature of newspaper 

journalism, the specificity of which is most evident at the lexical level, which is often expressed in the 

formation of an evaluation value in neutral vocabulary. Regular terms of reference in a modern 

newspaper are subject to terms that are potential carriers of semantic transformations. In this case, the 

degree of expression of the influencing potential of special words is determined by the nature of their use 

(traditional, conventional or occasional). Expressiveness of obsolete vocabulary is formed on the basis of 

the creation of figurative metaphorical nominations. The most expressive are the historicisms and 

archaisms, the significance of which is complicated by stable historical and cultural connotations. The 

active functioning of the precedent proper names in contemporary journalism suggests that the named 

language units are an important means of comprehending, conceptualizing and evaluating contemporary 

reality. The use of words derived from proper names is primarily aimed at creating an expressive 

potential of the utterance, enriching the context semantics with additional meanings, among which 

negative evaluations prevail. 

Conclusion. The use of the described patterns of the emergence of the evaluation meanings of words 

in contemporary journalism is promising primarily for studying the features of the implementation of the 

media impacting function and its specific manifestations, expressed in the mechanisms of introducing 

subjective authors’ assessments into the conscience of the addressee. 
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